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مــورد تاکید قرار گرفت که این زمانبندی ها باید مورد احترام قرار گرفته و اجرا 
شــود. در اکتبر نباید اسنپ بکی داشــته باشیم و همچنین تاکید شد که باید 
طرف هــای دیگر از هــر اقدامی که به وخامت اوضــاع بیانجامد پرهیز کنند. 
همچنین تاکید شد که ســایر طرف ها باید از هر اقدامی که بر کار حرفه ای و 
مستقل و عینی آژانس تاثیر می گذارد، خودداری کنند. « غریب آبادی درباره 
این نشست نیز گفت: »جلسه بسیار مهم بود.  ما نشست سه کشور عضو برجام 
را داشتیم و ظرفیت بالای کشورهای روسیه و چین در سازمان های بین المللی 
وجود دارد. امروز ما از این ظرفیت به نحو مناســب و بیشــتری مطلع شدیم و 
دیدیم که قصد چین و روســیه این اســت که به صورت فعالانه در این موضوع 
وارد شــوند و آن هم در جهتی که همواره ایران، روســیه و چین مواضع شان را 

هماهنگ می کردند.«

 گروه ۷: ایران دیپلماسی را انتخاب کند �
عصر روز گذشته، پیش نویس بیانیه نشست گروه G7( 7( نیز منتشر شد. 
در بخشــی از این بیانیه، آن ها با تکرار مواضع و ادعاهای پیشــین خود علیه 
ایران بار دیگر اظهار داشــتند: »ایران باید تنش زدایی و دیپلماسی را انتخاب 
کند. هرگز نمی توان به ایران اجازه ســاخت و داشتن سلاح هسته ای را داد.« 
آن ها همچنین ایران را به ایجاد بی ثباتی در منطقه متهم کردند. از سوی دیگر، 
سخنگوی کمیســیون اروپا در واکنش به مذاکرات سه جانبه ایران، 
چیــن و روســیه در پکن تأکید کرد که از این نشســت آگاه اســت و 
همچنان دیپلماســی را تنهــا راه حل پایدار برای پرونده هســته ای 
ایران می داند. انور العونی، ســخنگوی کمیسیون اروپا روز جمعه به 
خبرنگاران در بروکســل گفت: »ما از نشست سه جانبه میان چین، 
ایــران و روســیه، که همگــی از طرف های توافق هســته ای ایران و 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل هستند، اطلاع داریم.
ما بار دیگر تأکید می کنیم که گسترش مداوم برنامه هسته ای ایران 
کاملًا با تعهدات این کشــور که در قطعنامه ۲۲۳۱ تأیید شــده، در 
تضاد است. در عین حال، هیچ جایگزین پایداری برای یک راه حل 

دیپلماتیک وجود ندارد.«

 راه موجود: فرمول برجام �
سیدعباس عراقچی و دیگر مقامات دستگاه سیاست خارجی کشورمان 

3

 جرم فعل ناشی از ترک فعل �
رئیــس قضا گفت: »در مبحث ناترازی انرژی و قطعی برق و گاز که اثرات 
روانی و مادی در جامعه دارد، ما ورود پیدا کرده ایم تا با منشأ های فساد و جرم 
در این حوزه برخورد کنیم. مشخصاً در سه استان کشور اقدامات و ابتکاراتی 
در حــوزه کشــف و برخورد بــا برخی سرمنشــأ های پدیده قاچاق ســوخت 
انجام گرفته و در دســت انجام اســت. در این خصوص پرونده هایی گشوده 
شــده اســت و احتمالًا در موعد محاکمه عناصر دخیــل در این نوع قاچاق، 
ســروصدا هایی بلند شــود؛ البته باز هم تاکید می کنم که ما اعتنایی به این 
قبیــل جار و جنجال ها نداریم و صرفاً به اجــرای قانون و احقاق حقوق مردم 
متمرکز هســتیم.« قاضی القضات تاکید کرد: »مخلص کلام آنکه در مبحث 
مبارزه با مظاهر مختلف فســاد و سوءکارکرد هایی که منتهی به وقوع فساد و 
جرم می شود، طرحی نو درانداخته ایم و تاکید داریم که دولت و مجلس نیز ما 
را در این عرصه خطیر یاری رسانند. درخصوص مقوله »ترک فعل«، ذکر چند 

عکس نوشت

چند روز مانده به نوروز ۱۴۰۴ ساعت ۹ صبح؛ در ترافیک اتوبان همت ایستاده ام. شب عید است و چنان در 
بدبختی هایم غرق شده ام که بعید است به این سادگی ها از لاکم دربیایم. اما نه روزگار عجیب تر از تصور ماست. 
تصادف کردم. سرم چنان به فرمان ماشین می خورد که از لاکم درنمی آیم. لاکم می شکند.  از اینجا به بعد 

ماجرا گفت وگویم با بهرام صافکار رفیق قدیمی ام را برایتان می نویسم.
من: بهرام جون من نوکرتم چهار روز دیگه عیده لابلای پی دی آر و پولیش فول بادی و... این سینی لگن ما را هم بکش. 

بهرام: خودت می گی چهار روز مانده به عیده. اگه بهت بگم ملت همه صافکاری هاشون رو می ذارن برای دم عید باورت می شه؟ 
من: باورم می شه. اما بالاخره ما اینجا حق آب و گل داریم. اگه شما یادت رفته من یادم هست. ده سال آزگار صبح به صبح با صدای لیسه حضرتعالی از خواب 
می پریدم. حالا توی این گاراژ واسه خودت برو بیا پیدا کردی. از بی ام دبلیو کمتر راه نمی دی. لیسه گیری شده اخ و پیف. اصلًا چی شد فکر کردی باید اینفلوئنسر 

تصادف بشی؟ حاجی زشته آدم گذشته اش رو یادش بره. 
بهرام: تند نرو داداش. بالاخره آدمیزاد پیشرفت می کنه. تو هم داداشمی. رفیق قدیمی منی. منم نوکرتم. اما نون بری کار درستی نیست. 

من: خجالت بکش مرد حسابی من نون دشمنم رو هم نمی برم. اصن دو ساله تو رو ندیدم. من روزنامه نگار تو صافکار، چه نونی از تو می تونم ببرم. این سینی رو 
بکش بذار ما شب عیدی دستمون تو پوست گردو نمونه. 

بهرام: اون روزی که هشتگ »نه به تصادف« راه انداختی باید فکر اینجاش رو هم می کردی. الان تو گروه صافکارای تهرون سایه ات رو با تیر می زنن. من اگه قرار 
باشه این سینی رو بکشم باید بیام تو همون خرابه پشت خونه ات بکشم. اینجا ماشینت رو دست بگیرم تو صنف واسم آبرو نمی مونه. 

من: اولًا که من کمپین رو ران نکردم. تو هم رفیقمی به تو می تونم بگم. اصلًا مگه با حرف و هشتگ می شه جلوی قضا و قدر خدا وایساد. یه سری آدم بیکار 
جمع شدن گفتن شب عیدی یه حرفی بزنیم بعداً تو بیلان آخر سال برای خالی نبودن عریضه یه چیزی داشته باشیم. منم خدا شاهده لاکار رفیقام موندم گفتم 

ته نوشته هام بزنم هشتگ نه به تصادف. 
بهرام: حاجی همین جمله های آخر رو توی یه ویس بگو بفرست برای من بذارم تو گروه صافکارهای مقیم مرکز ماشینت رو هم بیار تو گاراژ. 

درباره کمپین #نه_ به_ تصادف
لاک شکسته
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امیر جدیدی

کیوان زرگری

نکته، حائز اهمیت اســت؛ طبق قانون مصوب نخست آنکه، هر ترک فعلی، 
»جرم« تلقی نمی شــود؛ جــرم، وفق قواعد حقوق جــزا و حقوق کیفری، به 
اعمالی اطلاق می شود که مقنن برای آنها مجازات تعیین کرده باشد؛ بنابراین 
عملی که در پی آن، مجازاتی معین نباشد، جرم تلقی نمی شود؛ بنابراین وفق 
تعریف مذکور، هر ترک فعلی، جرم نیست و دادگستری نمی تواند به آنها ورود 
کند؛ اما این امر بدان معنا نیســت که »سازمان بازرسی کل کشور« به عنوان 
یکــی از زیرمجموعه های  قوه قضائیه  که مســئول نظارت بر حســن اجرای 
قوانین است، در قبال ترک فعل ها، سکوت پیشه کند. کما اینکه فقط در یکی 
از ســال های گذشته سازمان بازرسی بیش از ۱۰ هزار و ۶۰۰ گزارش ناظر بر 
ترک فعل در دســتگاه های مختلف، به نهاد های ذیربط رسیدگی به تخلفات 
اداری، ارجاع داد. البته نباید این مفهوم به اذهان متبادر شود که ترک فعل ها، 
بالمره در زمره جرائم نمی گنجند؛ در حقوق جزا، با مقوله »جرم فعل ناشی از 

ترک فعل« نیز مواجه ایم.«

بارهــا بر این موضوع تاکید کرده اند که تنهــا راه موجود برای حل این پرونده 
همان فرمول برجام است؛ فرمولی که عراقچی آن را اینگونه تعریف می کند: 
»اعتمادســازی درباره برنامه هسته ای ایران در مقابل رفع تحریم ها.« اگرچه 
با توجه بــه در هم پیچیدن نظام بین الملل پس از وقوع حمله 7 اکتبر و آغاز 
جنگ در غزه، لبنان و دریای سرخ در کنار ادامه دار شدن بحران اوکراین و روی 
کار آمدن مجدد دونالد ترامپ با سوابق مشخص در زمینه دیپلماسی هسته  ای 
با ایران، هنوز راه طولانی تا رسیدن به این فرمول وجود دارد اما در عین وجود 
ایــن راه طولانی، زمان کمی نیز باقی مانده که فضا را پیچیده تر می کند. اما 
در نهایت، در شرایط و قالب فعلی آنچه ایران روی میز گذاشته همان فرمول 
برجام اســت. البته فرمولی که برای به ثمر نشستن مانند سال ۲۰۱۵ نیاز به 
یک همکاری چندجانبه دارد. ولی مشخص نیست با این اظهارنظرهای ترامپ 
و دو واکنش اخیر او به همکاری های مشــترک ایران، چین و روسیه شرایط به 
چه سمتی خواهد رفت. او هفته گذشته در واکنش به رزمایش دریایی مشترک 
ایران، چین و روســیه آن را بی اهمیت خوانده و اظهار داشته بود که آمریکا از 
دیگر کشورها قوی تر اســت. او همچنین در واکنش به نشست روز جمعه در 
پکن نیز گفت: »شاید آن ها قصد دارند درباره مسائل غیرهسته ای گفت وگو 
کنند. شــاید هم قرار اســت دربــاره کاهش تنش های مرتبط با ســلاح های 
هســته ای صحبت کنند.« با توجــه به آنچه در پکن گذشــت و همچنین 
جلســات گفت وگوهای کارشناسی میان ایران، اتحادیه اروپا و نمایندگان 
سه کشور اروپایی طی ۵ ماه گذشته، تلاش فعلی ایران تمرکز بر جلوگیری 
از فعال سازی مکانیسم ماشه است. پیچیدگی های حقوقی برجام و بخش 
مربوط به حل اختلاف، به آمریکا این اجازه را نداد که به رغم خروج از برجام 
و به خاطر پیچیدگی های حقوقی برجام از یک ســو، بتواند قطعنامه های 
ایران را بازگرداند و در حال حاضر نیز امکان بازگشــت لحظه ای آنان وجود 
ندارد، اما طرف مقابل در حال زمینه چینی برای اســتفاده از این ظرفیت 
است. با توجه به مواضع و خروجی جلسه پکن، به نظر می رسد که این سه 
کشور در حال هماهنگی مواضع و اقدامات خود برای مقابله با اسنپ بک 
هستند. چراکه موضع ایران در صورت استفاده طرف های اروپایی از این 
مکانیسم مشخص بوده و به خاطر همین تلاش ها بر جلوگیری از افزایش 
تنش از این مســیر متمرکز شده است. موضع آمریکا نیز در این خصوص 
باید مشــخص شود چراکه آن ها یک طرف پرونده هسته ای ایران هستند 

حتی اگر در برجام نباشند.

پس از سال ها آمار قاچاق سوخت اعلام شد و طبق آمارهای رسمی روزانه 
بیش از ۲۰ تا ۲۵ میلیون لیتر سوخت در کشور قاچاق می شود. ناترازی های 
امســال که به قطعی برق و تعطیلی گاه و بیگاه کشور منجر شد، بهانه ای 
برای قاچاق ســوخت را به دست مســئولان سپرد و سطح مقابله با قاچاق 
ســوخت را به ســران قوه ارتقا داد. در صورت عزم و اراده تنها این سران قوا 
هستند که می توانند از قدرت مافیای سوخت عبور  کنند. قاچاقچیانی که 
سران قوا بارها اعلام کردند آنها معمولی نیستند . به گفته مسئولان مربوطه 
و مسعود پزشکیان؛ »قیمت گازوئیل الان هر لیتری ۳۰۰ تومان است اما در 
بازار سیاه تا 7۰ هزار تومان فروخته می شود. یک عده اصلا کار نمی کنند و 
دنبال قاچاق سوخت هستند. چرا باید بگذاریم سرمایۀ ملی قاچاق شود؟  ما 
نظاره گر قاچاق سوخت نخواهیم بود و اجازه نخواهیم داد این اتفاق بیفتد.«
کاظم عزیزی، مدیرســتاد حمل و نقل سوخت با 
ابــراز خرســندی از ورود ســران قوا بــه مقوله قاچاق 
سوخت به هم میهن گفت: »رسیدگی به قاچاق فراتر از 
مدیران جزء است. اتفاق خوب اینکه به صورت درست، 
جدی و در سطح مدیران کلان )سران قوه( در حال رسیدگی است. حداقل 
این اســت که یکبار برای همیشه این موضوع توسط سران سه قوه تعیین 
تکلیف می شود. سران قوا با اتحاد استراتژیک و رویکرد مشترک، می توانند 
قطعاً موفقیت کسب کنند.« او با اشاره به اینکه عمده سوخت حوزه حمل و 
نقل از طریق کارت سوخت عرضه می شــود، افزود: »در این حوزه چالش 
خیلــی جدی وجود ندارد و بعید اســت که بتوان در ایــن حوزه به صورت 
سازماندهی شده ، ســوخت قاچاق کرد. قاچاق سوخت باید در حوزه غیر 
حمل و نقل به صورت جدی پیگیری شــود؛ ۱۲۵میلیون لیتر مصرف که 
نیمــی از آن در بخش حمل و نقل و نیمی دیگر در بخش غیرحمل و نقل 
مصرف می شــود. بخش حمل و نقل براســاس تخصیص کارت سوخت و 
براساس میزان پیمایش صورت می گیرد و کنترل و نظارت بر آن جدی است. 
اگر منافذی از قاچاق وجود داشــته به شــدت کاهش یافته اســت. کارت 
هوشمند ســوخت راه خوبی برای مقابله با قاچاق سوخت است. موضوع 
قاچاق سوخت را باید در بخش غیرحمل و نقل، صنعت و خانگی به صورت 
دقیق تر بررسی کرد.«عزیزی در پاســخ به این سوال که قاچاق سوخت با 
بارنامه هــای صوری کنترل شــده اســت؟ تاکید کــرد: »راهــکاری برای 
بارنامه های صوری پیش بینی شــده اســت و برنامه هفتم توسعه به دولت 

تکلیف کرده که سوخت »گازوئیل« را تنها در مسیر بارنامه عرضه کند. در 
ســال جدید اگر این طرح ســوخت گیری در مســیر اجرا شــود، موضوع 

بارنامه های صوری مدیریت می شود.«
مدیرســتاد حمل و نقل ســوخت درباره مشــکلات رانندگان برای تامین 
ســوخت در برخی از نقاط کشــور به ویژه سیســتان و بلوچستان گفت: 
»سیاســت های مبارزه با قاچاق متاســفانه باعث شــده که آنهایی که کار 
می کنند و واقعاً نیاز به سوخت دارند، گاهی با مشکل روبه رو  شوند. طرحی 
که اجرا می شود مبنی بر پیمایش است و برخی از رانندگان در استان هایی 
که پدیده قاچاق بیشتر عمومیت دارد، با اجرای طرح ها، متحمل مشکلاتی 
می شــوند. اگر طرح سوخت گیری در مســیر درستی اجرا شود و سوخت 
به فعالان تعلق بگیرد، ســوخت در اســتان های قاچاق خیز نیز به درستی 
تخصیص می یابد و این مشــکل حل خواهد شــد.« عزیزی با بیان اینکه 
ســتاد حمل و نقل ســوخت در حوزه نفت، گاز و بنزین در راستای اجرای 
سیاســت های غیرقیمتی اقدامات خوبی انجام داده اســت، تاکید کرد: 
»این طرح ها منجر به تخصیص هدفمند سوخت شده است. یکی از این 
طرح هــا عدم تخصیص ســوخت به خودروهای فاقد بیمه  شــخص ثالث 
اســت. بیش از ۱۰۰هزار خودروی گازوئیل سوز در طول نزدیک به ۲ سال 
اخیر شناسایی شده که فاقد بیمه شخص ثالث بودند. یعنی این خودروها 
یا بدون بیمه شخص ثالث تردد می کردند یا فعالیتی نداشتند اما از سهمیه 
سوخت استفاده می کردند. با اجرای طرح عدم تخصیص سوخت به این 
خودروها بیش از ۵۰ هزار خودرو اقدام به دریافت بیمه نامه کردند و حدود 
۵۰هزار خودرو برای دریافت بیمه شــخص ثالث اقدام نکردند. این یکی از 
راه های سوءاستفاده از سهمیه تخصیصی بود که آن را ساماندهی کردیم. 
در خودروهای بنزین سوز نیز تاکسی ها و وانت بارهای فاقد بیمه شخص ثالث 
را شناسایی کردیم و سهمیه سوخت به آنها هم تخصیص پیدا نمی کند. این 
طرح را برای سایر خودروها هم اجرا خواهیم کرد. دولت در حال کارشناسی 
این موضوع است که خودروهای فاقد معاینه فنی را شناسایی کند. ممکن 
اســت خودروهایی که وجود خارجی ندارند از ســهمیه  سوخت استفاده 
کنند که منحر به انحراف سوخت می شود. به همین دلیل در حال پیگیری 
هستیم تا تخصیص سوخت به خودروهای فاقد معاینه فنی را متوقف کنیم. 
در واقع با این طرح ها می خواهیم سوخت فقط به خودروهایی تعلق بگیرد 

که فعالیت می کنند.«

عدم تخصیص سوخت به خودروهای فاقد معاینه فنی


